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Letiště nekoupilo pozemky, a prodělalo 3,5
miliardy
Bývalý ředitel Letiště Praha před čtyřmi lety odmítl podepsat smlouvu, která mohla umožnit
desetkrát levnější vykoupení pozemků pro novou ranvej.
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PRAHA 24.2. 2009 (HN)

Stát mohl už před čtyřmi lety vykoupit pozemky pro novou ranvej Letiště Praha desetkrát levněji,
než kolik nakonec zaplatil před několika týdny.

Tehdejší ředitel letiště Martin Kačur ale na jaře 2005 odmítl podepsat smlouvu, která mohla prodej
pozemků umožnit. 

HN mají návrh smlouvy k dispozici. Obchodník s pozemky Miloš Červenka se v ní zavazuje, že
zajistí výkup pozemků od soukromníků a prodá je letišti nejvýše za 550 korun za metr čtvereční.

"Na doporučení advokátní kanceláře jsme tehdy návrh zamítli," sdělil HN Kačur. Výsledek? Většinu
pozemků poté získala investiční společnost Penta. V prosinci 2008 od ní nové vedení letiště
parcely koupilo v ceně kolem 5500 korun za metr. 

Pentě za více než 70 hektarů zaplatila státní firma přes čtyři miliardy korun. Částka se zhruba
rovná sumě, za niž se vláda nyní chystá prodat České aerolinie. 

"Necítím žádnou vinu," říká Kačur, jenž nyní pracuje právě pro Pentu. 

Kačurovi v březnu 2005 údajně nedoporučila smlouvu podepsat advokátní kancelář Weil,
Gotshal&Manges. Jednatel kanceláře Karel Muzikář však odmítl případ jakkoliv komentovat s
poukazem na závazek mlčenlivosti. 

Kačur říká, že návrh smlouvy "nebyl v souladu se zákonem". Letiště by prý muselo platit
zprostředkovateli příliš velkou provizi a muselo na to vypsat výběrové řízení. Neměl prý také
jistotu, že by letiště pozemky nakonec získalo. 

Z návrhu smlouvy ovšem vyplývá, že Letišti Praha zaručovala možnost získat pozemky v
maximální ceně 550 korun za metr. Provize pro Červenku měla dosáhnout jen 1,8 milionu korun.
Byla tedy - prý pod domluvě s advokátní kanceláří Weil záměrně - pod limitem dvou milionů, od
něhož je teprve podle zákona nutné výběrová řízení vypisovat. Červenka nechce případ
komentovat. 

Kačur je nyní generálním ředitelem Letiště Vodochody, které vlastní Penta. Popírá, že by jeho
angažmá u této investiční společnosti bylo odměnou za to, že Penta nakonec na pozemcích
vydělala miliardy. "V době, kdy jsem řídil Ruzyni, jsem s Pentou o pozemcích vůbec nejednal,"
tvrdí. 

Nikdo nic netušil... 
Letiště přitom mohlo zabránit i tomu, aby vůbec stát musel pozemky pro novou ranvej vykupovat
od soukromníků. 

Celá kauza totiž odstartovala tím, že původně byly pozemky státní. Přestože se o nutnosti rozšířit
ruzyňský aeroport už dávno předtím vědělo, Pozemkový fond příslušné pozemky prodal
soukromníkům. 

Za cenu kolem 50 korun za metr tak například v roce 2003 získal parcely zemědělec Jan Hrnčíř.
Až od něj je za zhruba desetinásobek získala Penta - a nakonec je za stonásobek od Penty
vykoupil zase stát. 



Kačur popírá, že letiště pod jeho vedením mohlo prodeji parcel z Pozemkového fondu zabránit.
"Nevěděli jsme o tom," prohlásil jednoduše. 

Podobně si "umyl ruce" i Pozemkový fond. "Může se vám to zdát divné, ale fond neměl povinnost
kontaktovat letiště. Bylo pak vedeno i šetření, zda jsme nepochybili, ale prodej parcel proběhl
podle zákona," konstatoval mluvčí fondu Michal Bureš. 

Stát daně nepotřebuje? 
Oklikou a stonásobně "zhodnoceny" se nakonec akcie vrátily státu. Politici si chválí, že možnost
postavit na nich druhou ranvej zvýší hodnotu letiště před jeho chystanou privatizací. 

Nikdo z politiků a státních úředníků se přitom nepozastavuje nad tím, jak a proč stát na pozemcích
několik miliard prodělal. Vítězné Pentě naopak transakci ještě osladili. 

Letiště totiž nevykoupilo pozemky od Penty přímo. Penta parcely vyčlenila do své společnosti
Realitní developerská, a tu pak Letiště Praha koupilo. Penta proto nemusela zaplatit do státní kasy
daň z převodu nemovitostí, která by dosáhla částky kolem 120 milionů korun. 

Ani tyhle "drobné" ale nikoho nepálí. 

Jak si může stát takové odmítnutí daní dovolit právě v době finanční krize? - zeptaly se HN
vrchního ředitele správy daní ministerstva financí Jana Knížka.

"Otázka je asi správná. Ale nemůžeme jít s prodejcem do sporu. Na tuto transakci se daň z
prodeje nemovitostí prostě nevztahuje," řekl Knížek. 

Letiště ovšem vedle Penty kupovalo pozemky také od téměř dvou desítek drobných vlastníků. A v
těchto případech šlo o standardní převod pozemků, takže se daně platí. 
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